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آیا ماهی صید شده از دریا باید از دست مسلمان گرفته شود و اگر کافر صید کرده باشد حرام 
کافی  هستم  مسلمان  بگوید  لفظ  به  اگر  است؟  کافی  مسلمان  دست  از  ماهی  گرفتن  آیا  است؟ 

است؟ داعشی‌ها هم می‌گویند ما مسلمانیم و شهادتین می‌گویند. آن‌ها چطور؟

برای ما حرام است،  این توجیه که  با  به بلاد کفر فروخت  را  آیا می‌توان حیوانات حرام گوشت 
ولی برای آنان حلال است؟ آیا توری که برای ماهی‌گیری انداخته می‌شود و ماهی حلال و حرام 

داخلش می‌آید، می‌توان ماهی‌های حرامش را به کافران فروخت؟

لطفاً به نکات زیر توجّه فرمایید:

در  را  آن  خداوند  چراکه  است؛  حلال  فلس-  بدون  خواه  و  باشد  فلس‌دار  -خواه  ماهی   .  ۱
و  لیلی  أبی  ابن  سعد،  بن  لیث  اوزاعی،  شافعی،  مالک،  قول  این  و  نبرده  نام  محرّمات  جمله‌ی 
بیشتر عالمان مسلمان است، ولی ماهی بدون فلس -بنا بر روایاتی از اهل بیت- مکروه است1، هر 
چند شیعه آن را حرام پنداشته و این پندار یهودیان است، در حالی که تورات در سفر لاویان آن را 
مکروه شمرده و محتمل است که نهیش از آن تنزیهی باشد، نه تحریمی؛ چنانکه فرموده است: »از 
هر آنچه در آب‌ها است، این‌ها را می‌توانید بخورید: هر آنچه را در آب‌ها که باله و فلس دارد، خواه 
در دریا و خواه در رودخانه، می‌توانید بخورید. اما هر چه در دریا یا رودخانه که باله و فلس نداشته 
بر شما مکروه  تا دیگر جاندارانی که در آب‌ها هستند،  آبزی گرفته  از جنبندگان کوچک  باشد، 
بدارید.  مکروه  را  آن‌ها  لاشه‌ی  و  مخورید  آن‌ها  گوشت  از  باشید؛  داشته  کراهت  آن‌ها  از  است. 

1 . بنگرید به: گفتار ۷۰.
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هر آنچه در آب‌ها که باله و فلس نداشته باشد، بر شما مکروه است«1. آری، در سفر تثنیه آن را 
حرام شمرده و فرموده است: »از هر آنچه در آب است، این‌ها را می‌توانید بخورید: هر چه را که 
باله و فلس دارد بخورید، اما هر چه را که باله و فلس ندارد نخورید؛ بر شما حرام است«2 و با این 
برای  آن  حرمت  که  است  واضح  ولی  دانست،  ثابت  را  یهودیان  برای  آن  حرمت  می‌توان  وصف، 
ذِينَ  آنان مستلزم حرمت آن برای مسلمانان نیست؛ چراکه خداوند فرموده است: فَبِظُلْمٍ مِنَ الَّ
به سبب ظلمی  كَثِيرًا3؛ »پس  هِ  اللَّ سَبِيلِ  عَنْ  هِمْ  وَبِصَدِّ لَهُمْ  تْ  حِلَّ

ُ
أ بَاتٍ  طَيِّ عَلَيْهِمْ  مْنَا  حَرَّ هَادُوا 

از یهودیان، چیزهای پاکیزه‌ای که برایشان حلال بود را بر آنان حرام کردیم و به سبب بازداشتن 
فراوانشان از راه خداوند«.

۲ . آیا زنده گرفتن ماهی از آب در حلال بودن آن شرط است؟ در این باره دو روایت و دو قول 
را  میته  خود  کتاب  در  خداوند  چراکه  است؛  آن  بودن  شرط  صحیح‌تر  قول  و  روایت  ولی  است، 
هِ بِهِ  هِلَّ لِغَيْرِ اللَّ

ُ
مُ وَلَحْمُ الْخِنْزِيرِ وَمَا أ مَتْ عَلَيْكُمُ الْمَيْتَةُ وَالدَّ مطلقاً حرام کرده و فرموده است: حُرِّ

نْ 
َ
صُبِ وَأ يْتُمْ وَمَا ذُبِحَ عَلَى النُّ بُعُ إِلَّ مَا ذَكَّ كَلَ السَّ

َ
طِيحَةُ وَمَا أ يَةُ وَالنَّ وَالْمُنْخَنِقَةُ وَالْمَوْقُوذَةُ وَالْمُتَرَدِّ

4؛ »مردار و خون و گوشت خوک و چیزی که نام غیر خداوند بر  زْلَمِ ۚ ذَلِكُمْ فِسْقٌ ۗ
َ
تَسْتَقْسِمُوا بِالْ

آن برده شده و خفه شده و زده شده و پرتاب شده و شاخ زده شده و چیزی که درنده خورده مگر 
آنچه تذکیه کنید و چیزی که بر بت‌ها ذبح شده و اینکه با تیرها قسمت کنید بر شما حرام شد، 
آن‌ها فسقند« و با این وصف، ماهی مرده در آب یا خشکی با اسبابی مانند خفه شدن یا زده شدن 
یا پرتاب شدن یا دریده شدن بدون دخالت انسان، حرام است؛ چراکه مردار محسوب می‌شود و 
تخصیص کتاب خداوند با روایات ممکن نیست5. آری، ماهی مرده با دخالت انسان، خواه در آب 
مرده باشد و خواه در خشکی، مردار محسوب نمی‌شود، بلکه شکار محسوب می‌شود و از این رو، 
وَطَعَامُه6ُ؛ »شکار  الْبَحْرِ  صَيْدُ  لَكُمْ  حِلَّ 

ُ
أ با اطلاق فرموده است:  حلال است؛ چراکه خداوند 

دریایی و خوردن آن برای شما حلال شد« و با این وصف، خوردن ماهی‌هایی که در تور یا سایر 
به  که  ماهی‌هایی  ولی خوردن  ندارد،  اشکالی  مرده‌اند،  آب  درون  ماهی‌گیری  مرسوم  ابزارهای 
سبب جستن از آب یا فرو نشستن آن در بیرون آن مرده‌اند، اشکال دارد؛ چراکه شکار محسوب 

نمی‌شوند، بلکه مردارند.

۳ . بیشتر عالمان مسلمان بر آنند که در صید ماهی، بردن نام خداوند شرط نیست و از این رو، 
می‌توان ماهی صید شده توسّط یهودی، مسیحی و حتّی زرتشتی را خورد، ولی حق آن است که 

1 . لاویان، فصل ۱۱، آیات ۹ تا ۱۲
2 . تثنیه، فصل ۱۴، آیات ۹ و ۱۰

3 . النّساء/ ۱۶۰
4 . المائدة/ ۳

5 . بنگرید به: بازگشت به اسلام، ص202.
6 . المائدة/ ۹۶
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بردن نام خداوند در صید هر حیوانی از جمله ماهی شرط است؛ چراکه خداوند به صورت مطلق 
1ۗ؛ »و از چیزی که نام خداوند  لَفِسْقٌ  هُ  وَإِنَّ عَلَيْهِ  هِ  يُذْكَرِ اسْمُ اللَّ لَمْ  ا  كُلُوا مِمَّ

ْ
تَأ وَلَ  فرموده است: 

بر آن برده نشده است نخورید و هرآینه آن فسق است« و تردیدی نیست که »چیزی« شامل ماهی 
نیز می‌شود و با این وصف، حلّیّت ماهی صید شده توسّط یهودی، مسیحی و زرتشتی، به دلیل 
عدم شرطیّت بردن نام خداوند در صید ماهی نیست، بلکه به دلیل حلّیّت طعام اهل کتاب است؛ 
وتُوا الْكِتَابَ حِلٌّ لَكُم2ْ؛ 

ُ
ذِينَ أ بَاتُ ۖ وَطَعَامُ الَّ يِّ حِلَّ لَكُمُ الطَّ

ُ
چنانکه خداوند فرموده است: الْيَوْمَ أ

»امروز چیزهای پاک برای شما حلال شد و طعام کسانی که پیش از شما کتاب داده شدند برای 
شما حلال است«، اگرچه به سبب فراموشی یا جهل به وجوب، نام خداوند را بر آن نبرده باشند؛ 
چراکه آنان به خداوند باور دارند و برای او شریکی نمی‌گیرند و از این رو، نام غیر خداوند را بر صید 
و ذبیحه‌ی خود نمی‌برند و با این وصف، صید و ذبیحه‌ی آنان حرام نیست؛ چراکه خداوند فرموده 
هِ بِهِ 3ۖ؛ »تنها مردار و خون و  هِلَّ لِغَيْرِ اللَّ

ُ
مَ وَلَحْمَ الْخِنْزِيرِ وَمَا أ مَ عَلَيْكُمُ الْمَيْتَةَ وَالدَّ مَا حَرَّ است: إِنَّ

گوشت خوک و چیزی که نام غیر خداوند بر آن برده شده را بر شما حرام کرده« و این به معنای آن 
است که خوردن از گوشت حیوانات ذبح شده یا صید شده توسّط موحّدان، جایز است؛ بر خلاف 
گوشت حیوانات ذبح شده یا صید شده توسّط ملحدان یا مشرکان که به خداوند باور ندارند یا برای 
او شریک می‌گیرند و از این رو، نام نبردنشان از خداوند به سبب فراموشی یا جهل به وجوب نیست، 
بلکه به سبب عدم اعتقادشان به خداوند یا اعتقادشان به خدایانی جز اوست و از این رو، خوردن 
از گوشت حیوانات ذبح شده یا صید شده توسّط آنان، حرام است؛ مگر آنکه بگوییم نام بردن از 
خداوند تنها برای ذبح واجب است تا از قربانی کردن مشرکان برای بت‌هایشان تمایز یابد، در حالی 
که ماهی -با توجّه به اینکه خون جهنده ندارد- ذبح نمی‌شود و از این رو، نام بردن از خداوند برای 
صید آن واجب نیست و تبعاً خوردن آن هرگاه توسّط ملحدان یا مشرکان صید شده باشد، اشکالی 
ندارد، ولی این سخن با سخن خداوند ناسازگار است؛ چراکه خداوند نام بردن از خود را تنها برای 
ذبح واجب ندانسته، بلکه برای صید نیز واجب دانسته و درباره‌ی آن فرموده است: وَاذْكُرُوا اسْمَ 
هَ سَرِيعُ الْحِسَاب4ِ؛ »و نام خداوند را بر آن ببرید و از خداوند پروا کنید  هَ ۚ إِنَّ اللَّ قُوا اللَّ هِ عَلَيْهِ ۖ وَاتَّ اللَّ
که خداوند سریع الحساب است«. بنابراین، ماهی صید شده باید از دست مسلمان یا کتابی گرفته 

شود که به خداوند یکتا اقرار دارند.

۴ . فروش گوشت خوک، مردار و حیوانی که برای غیر خداوند ذبح یا صید شده برای خوردن، 
فرموده است:  که خداوند  در حالی  و ستم شمرده می‌شود،  گناه  بر  إعانت  حرام است؛ چراکه 

1 . الأنعام/ ۱۲۱
2 . المائدة/ ۵

3 . النّحل/ ۱۱۵
4 . المائدة/ ۴
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هَ شَدِيدُ الْعِقَاب1ِ؛ »و به یکدیگر در گناه و ستم  هَۖ  إِنَّ اللَّ قُوا اللَّ ثْمِ وَالْعُدْوَانِۚ  وَاتَّ وَلَ تَعَاوَنُوا عَلَى الِْ
یاری نرسانید و از خداوند پروا کنید که خداوند شدید العقاب است«، اگرچه خریدار از اهل کتاب 
باشد؛ چراکه حلّیّت گوشت خوک، مردار و حیوانی که برای غیر خداوند ذبح یا صید شده برای 
اهل کتاب ثابت نیست، بلکه خلاف آن ثابت است؛ چنانکه در تورات آمده است: »و خوک اگرچه 
آن‌ها مخورید  از گوشت  است.  بر شما حرام  رو  این  از  نمی‌کند،  نشخوار  ولی  است  شکافته‌سُم 
نخورید«3  را  مُرداری  آمده است: »هیچ  و  بر شما حرام است«2  مزنید؛  آن‌ها دست  به لاشه‌ی  و 
نزد سگان  را  آن  مخورید؛  دریده‌اند  وحشی  جانوران  که  را  حیوانی  گوشت  »پس  است:  آمده  و 
بیندازید«4 و آمده است: »اگر حیوانی که می‌توان خورد بمیرد، هر که به لاشه‌ی آن دست بزند تا 
شامگاه نجس خواهد بود. هر که از آن لاشه بخورد باید جامه‌ی خود را بشوید و تا شامگاه نجس 
باشد«5 و آمده است: »از چربی حیوان مرده یا حیوان دریده شده می‌توان برای هر کاری استفاده 
کرد، اما به هیچ وجه نباید آن را خورد. ... نیز هر جا که ساکن هستید خون مخورید، خواه خون 
پرندگان و خواه خون چارپایان. هر کس که هر نوع خون بخورد، آن شخص باید از میان قوم خود 
منقطع شود«6 و در انجیل آمده است: »قوم اسرائیل را بنگرید: آیا آنان که از قربانی‌ها می‌خوردند 
در مذبح شریک نمی‌شدند؟ آیا مقصودم این است که خوراکِ تقدیمی به بت چیزی است، یا اینکه 
بت چیزی است؟ نه، مقصود این است که قربانی‌های بت‌پرستان تقدیم دیوها می‌شود نه تقدیم 
از  بنوشید هم  از جام خداوند  نمی‌توانید هم  باشید.  دیوها  نمی‌خواهم شما شریک  من  و  خدا 
آیا می‌خواهیم  از سفره‌ی دیوها.  یابید، هم  از سفره‌ی خداوند بهره  جام دیوها؛ نمی‌توانید هم 
غیرت خداوند را برانگیزیم؟ آیا از او تواناتریم؟«7 و آمده است: »اگر شخصی بی‌ایمان شما را به 
آنچه در برابرتان می‌گذارد بدون  به رفتن هستید، هر  نیز مایل  صرف غذا دعوت می‌کند و شما 
نظر به وجدان بخورید، مگر اینکه کسی به شما بگوید: >این گوشت به بت‌ها تقدیم شده است< 
تنها در این صورت، به خاطر کسی که این را به شما گفت و به خاطر وجدان، از آن مخورید«8. 
بنابراین، فروش این چیزها به اهل کتاب برای خوردن، إعانت بر گناه و ستم شمرده می‌شود که 
حرام است، بلکه فروش آن‌ها به ملحدان و مشرکان نیز برای خوردن جایز نیست؛ چراکه آنان نیز 
از نظر خداوند مجاز به آن نیستند، بل  از نظر خود مجاز به خوردن این چیزها هستند،  اگرچه 
مکلّف هستند که به خداوند ایمان آورند و از پیامبر او پیروی کنند؛ چنانکه به آنان فرموده است: 

1 . المائدة/ ۲
2 . لاویان، فصل ۱۱، آیات ۷ و ۸

3 . تثنیه، فصل ۱۴، آیه‌ی ۲۱
4 . خروج، فصل ۲۲، آیه‌ی ۳۱

5 . لاویان، فصل ۱۱، آیات ۳۹ و ۴۰
6 . لاویان، فصل ۷، آیات ۲۴، ۲۶ و ۲۷

7 . قرنتیان، فصل ۱۰، آیات ۱۸ تا ۲۲
8 . قرنتیان، فصل ۱۰، آیات ۲۷ و ۲۸
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به  »پس  تَهْتَدُون1َ؛  كُمْ  لَعَلَّ بِعُوهُ  وَاتَّ وَكَلِمَاتِهِ  هِ  بِاللَّ يُؤْمِنُ  ذِي  الَّ يِّ  مِّ
ُ
الْ بِيِّ  النَّ وَرَسُولِهِ  هِ  بِاللَّ فَآمِنُوا 

خداوند و فرستاده‌ی او پیامبر امّی که به خداوند و کلمات او باور دارد ایمان بیاورید و از او پیروی 
کنید باشد که هدایت یابید«، بلکه صریحاً آنان را به سبب عدم رعایت حلال و حرامش توبیخ و تهدید 
مَتْ  نْعَامٌ حُرِّ

َ
نْعَامٌ وَحَرْثٌ حِجْرٌ لَ يَطْعَمُهَا إِلَّ مَنْ نَشَاءُ بِزَعْمِهِمْ وَأ

َ
کرده و فرموده است: وَقَالُوا هَذِهِ أ

۝ وَقَالُوا مَا فِي  هِ عَلَيْهَا افْتِرَاءً عَلَيْهِ ۚ سَيَجْزِيهِمْ بِمَا كَانُوا يَفْتَرُونَ  نْعَامٌ لَ يَذْكُرُونَ اسْمَ اللَّ
َ
ظُهُورُهَا وَأ

زْوَاجِنَا ۖ وَإِنْ يَكُنْ مَيْتَةً فَهُمْ فِيهِ شُرَكَاءُ ۚ سَيَجْزِيهِمْ 
َ
مٌ عَلَى أ نْعَامِ خَالِصَةٌ لِذُكُورِنَا وَمُحَرَّ

َ
بُطُونِ هَذِهِ الْ

هُ حَكِيمٌ عَلِيم2ٌ؛ »و گویند این چهارپایان و زراعتی است که ممنوع است و جز کسی  وَصْفَهُمْ ۚ إِنَّ
شدنشان  سوار  که  است  چهارپایانی  و  خودشان-  خیال  -به  نمی‌خورد  آن  از  بخواهیم  خود  که 
حرام شده و چهارپایانی است که نام خداوند را بر آن نمی‌برند از روی دروغ بستن بر او، به زودی 
است  چهارپایان  این  شکم  در  که  چیزی  گویند  و  می‌دهد  آنان  به  را  می‌بستند  که  دروغی  کیفر 
مخصوص مردان ماست و بر زنانمان حرام است و اگر مردار باشد آنان در آن شریک هستند، به 
زودی سزای وصف‌شان را می‌دهد، بی‌گمان او حکیمی داناست«. بنابراین، فروش چیزهایی که 
خداوند خوردنشان را حرام کرده به ملحدان و مشرکان برای خوردن، إعانت بر گناه و ستم است 
که جایز نیست و تبعاً پول حاصل از آن، سُحت شمرده می‌شود؛ زیرا اگر آنان نمی‌دانند و انکار 
وصف،  این  با  و  دارند  ایمان  و  می‌دانند  مسلمانان  است،  حرام  چیزها  این  خوردن  که  می‌کنند 
آنان  مال  بگوییم  اینکه  إعانت کنند! مگر  آن  بر  اینکه  نه  بازدارند،  آن  از  را  آنان  بایسته است که 
محترم نیست و فروش چیزهای حرام به آنان برای گرفتن مالشان از باب غنیمت است نه از باب 
معامله، ولی این سخن درستی نیست؛ زیرا غنیمت، گرفتن مال آنان از طریق جهاد شرعی است 
که به بازداشتن آنان از نافرمانی خداوند یاری می‌کند، نه از طریق فروختن چیزهای حرام که به 
نافرمانی آنان از خداوند یاری می‌کند. به علاوه، این سخن یهودیان است که خداوند آن را دروغ 
وَمِنْهُمْ  إِلَيْكَ  هِ  يُؤَدِّ بِقِنْطَارٍ  مَنْهُ 

ْ
تَأ إِنْ  مَنْ  الْكِتَابِ  هْلِ 

َ
أ وَمِنْ  است:  فرموده  درباره‌اش  و  شمرده 

ينَ  يِّ مِّ
ُ
هُمْ قَالُوا لَيْسَ عَلَيْنَا فِي الْ نَّ

َ
بِأ هِ إِلَيْكَ إِلَّ مَا دُمْتَ عَلَيْهِ قَائِمًا ۗ ذَلِكَ  مَنْهُ بِدِينَارٍ لَ يُؤَدِّ

ْ
مَنْ إِنْ تَأ

هِ الْكَذِبَ وَهُمْ يَعْلَمُون3َ؛ »و از اهل کتاب کسی است که اگر او را بر مالی  سَبِيلٌ وَيَقُولُونَ عَلَى اللَّ
هنگفت امین شماری آن را به تو بر می‌گرداند و از آنان کسی است که اگر او را بر یک دینار امین 
آنان  از آن روست که  این  بایستی،  پیوسته نزدش  اینکه  بر نمی‌گرداند، مگر  تو  به  را  شماری آن 
حالی  در  می‌بندند  دروغ  خداوند  بر  و  نیست  یهودیان  غیر  درباره‌ی  مسؤولیّتی  ما  بر  می‌گویند 
درباره‌ی‌شان  خداوند  چنانکه  هستند؛  حیوانات  مانند  آنان  بگوییم  اینکه  مگر  می‌دانند«؛  که 
4؛ »آنان مانند چهارپایانند، بلکه آنان گمراه‌ترند«  ۚ ضَلُّ 

َ
نْعَامِ بَلْ هُمْ أ

َ
ولَئِكَ كَالْ

ُ
فرموده است: أ

1 . الأعراف/ ۱۵۸
2 . الأنعام/ ۱۳۸ و ۱۳۹

3 . آل عمران/ ۷۵
4 . الأعراف/ ۱۷۹
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با این وصف، خوراندن این چیزها به آنان مانند خوراندنشان به حیوانات اشکالی ندارد، ولی  و 
این سخن درستی نیست؛ چراکه هر چند آنان مانند حیوانات هستند، ولی نباید باشند و از این 
بر کاری است  آنان  آنان -مانند فروختن شراب و اسباب لهو- إعانت  به  رو، فروختن این چیزها 
که نباید انجام دهند و این إعانت بر گناه و ستم است که جایز نیست؛ همچنانکه سودجویی از 
جهل و کفر است که جایی در اسلام ندارد و بر خلاف مقاصد آن است، هر چند در یهودیّت روا 
شمرده شده و به عنوان نمونه آمده است: »هیچ مُرداری را نخورید. می‌توانید آن را به غریبی که 
در یکی از شهرهای شماست بدهید تا بخورد، یا آن را به بیگانه‌ای بفروشید. زیرا شما برای یهوه 
نْ يَسْتَحِلُّ الْمَيْتَةَ  خدایتان قومی مقدّسید«1 و در روایتی واحد از اهل بیت آمده است: »يَبِيعُهُ مِمَّ
سَ بِهِ«2؛ »آن را به کسی که مردار را حلال می‌شمارد می‌فروشد و پولش را 

ْ
هُ لَ بَأ كُلُ ثَمَنَهُ فَإِنَّ

ْ
ويَأ

می‌خورد؛ چراکه این اشکالی ندارد«، در حالی که روایت واحد -خصوصاً هرگاه بر خلاف مبانی 
باشد- حجّت نیست3.

1 . تثنیه، فصل ۱۴، آیه‌ی ۲۱
2 . الكافي للكليني، ج۶، ص۲۶۰؛ تهذيب الأحكام للطوسي، ج۱، ص۴۱۴

3 . در این باره، بنگرید به: نقد و بررسی ۵۷.
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